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Op 29 april 2021 organiseerde de Commissie voor Onderwijs een gedachtewisse-

ling over de jaarverslagen 2019-2020 van de pedagogische begeleidingsdiensten, 

met: 

– Walentina Cools, directeur pedagogische begeleidingsdienst, OVSG; 

– Stefan Potums, begeleider Taal, OVSG; 

– Marieke Van Nieuwenhuyze, coördinator begeleidingsdienst, Provinciaal Onderwijs 

Vlaanderen; 

– Soetkin Werbrouck, pedagogisch begeleider, Provinciaal Onderwijs Vlaanderen; 

– Saskia Lieveyns, adviseur-coördinator pedagogische begeleidingsdienst, GO!; 

– Machteld Verhelst, pedagogisch directeur, Katholiek Onderwijs Vlaanderen; 

– Frederik Vanackere, coördinator taalbegeleiders, Katholiek Onderwijs Vlaanderen. 

 

(Deze vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

I. Uiteenzetting door Katholiek Onderwijs Vlaanderen 

1. Inleiding 

Het hoeft volgens Machteld Verhelst geen betoog dat de impact van de coronacrisis 

op de scholen en de begeleidingsdiensten bijzonder groot is. Daarnaast worstelen 

de diensten ook met de aangekondigde besparingen op de pedagogische begelei-

ding en richten ze zich op het nieuwe onderwijsbeleid dat extra werk met zich 

meebrengt. 

2. Begeleidingsverslag 2019-2020 

2.1. Een korte terugblik 

De PBD probeert alle scholen te bereiken, benadrukt de spreker. In het vorige 

schooljaar was er geen enkele school van Katholiek Onderwijs Vlaanderen waar de 

pedagogische begeleidingsdienst geen interventie deed. In veel scholen zijn er ook 

veel interventies: in een duizendtal scholen waren er elf tot vijfentwintig interven-

ties via begeleiding en nascholing. Dat duidt volgens de spreker op het werkings-

principe om intensieve trajecten te lopen in scholen. 

 

Drie grote thema’s vallen op: curriculum en vorming – dat is alles wat met leer-

plannen en didactiek te maken heeft –, kwaliteitsontwikkeling en zorg en kansen. 

 

De PBD tracht de scholen van heel nabij te ondersteunen. De vertrouwensrelatie 

met de scholen staat daarbij centraal. Die aanpak betekent maatwerk en context-

gebonden begeleiden. Als voorbeelden geeft de spreker de analyse van schoolei-

gen IDP-rapporten en andere data, het uitwerken van een schoolspecifiek 

coronadraaiboek, een evaluatiebeleid vanuit het eigen pedagogisch project en de 

monitoring van welbevinden bij leerlingen. 

 

Naast antwoord geven op de vragen van scholen organiseert de pedagogische be-

geleiding ook een aanbod dat is afgestemd op de behoeften van scholen. Katholiek 

Onderwijs Vlaanderen heeft meer dan achthonderd lerende netwerken, waarbij 

schooloverstijgend – en sinds de coronacrisis ook digitaal – mensen samenge-

bracht worden over bepaalde topics. Er worden ook allerhande sessies georgani-

seerd zoals oriënteren op leiderschap, afstandsonderwijs, herstelbeleid en 

verbindend schoolklimaat en kleutervolgsystemen. 

 

De PBD pakt dat trajectmatig aan, gericht op de effecten op de werkvloer. Als 

voorbeelden geeft de spreker trajecten over omgaan met moeilijk begrijpbaar ge-

drag in concrete cases, extreem moeilijk gedrag/vrijheidsbeperking in het buiten-

gewoon onderwijs, vanuit sterktes van de school omgaan met het ROK, coachen 
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over toegenomen diversiteit, vakgroepbegeleiding, werken aan een krachtige leer-

omgeving en steun bij de uitbouw van het zorgbeleid. 

 

Waar mogelijk lopen nascholing en begeleiding samen. Zo is er een leerplan-

tool voor het secundair onderwijs. Daarover worden nascholingen gegeven en de 

begeleiders doen de vertaling naar de concrete klaspraktijk. Aan training over be-

grijpend lezen worden lerende netwerken gekoppeld. Trajecten voor beginnende 

leraren over allerlei thema’s gebeuren op de school zelf. 

 

Machteld Verhelst haalt evidence-informed werken aan als werkingsprincipe. In Europese 

projecten bijvoorbeeld wordt samengewerkt met academische instellingen uit binnen- 

en buitenland. Hierdoor worden innovaties in het onderwijs binnengebracht. 

 

Naast de schoolnabije ondersteuning werkt de PBD ook aan visie- en materiaalont-

wikkeling. Er worden ondersteunende tools ontwikkeld voor de scholen, gericht op 

de praktijk. Bij de implementatie worden de scholen ondersteund op de werkvloer. 

Zo werd een vademecum Zorgbreed en kansenrijk onderwijs gepubliceerd, werden 

de leerplannen ontwikkeld en ondersteunende tools uitgewerkt, werd de hande-

lingsplanning in het buitengewoon onderwijs gerealiseerd, werd een portfolio over 

persoonsgebonden ontwikkeling gemaakt, werden extra inspanningen geleverd 

voor blended leren en werd een reflectie-instrument ontwikkeld over kwaliteitsvol 

beleid in coronatijd. 

2.2. Een wendbare pedagogische begeleidingsdienst 

Machteld Verhelst zoomt daarna in op de coronacrisis. Die crisis had een grote 

impact op de scholen. De vertrouwensband van de pedagogische begeleiding met 

de scholen was een troef. De ankerfiguren, de aanspreekpunten voor de scholen, 

waren cruciaal. De begeleiders contacteerden ook zelf de scholen met de vraag 

waarvoor ze ondersteuning konden gebruiken en om informatie te verzamelen.  

 

De PBD kreeg heel veel vragen van scholen, hun verwachtingen waren ook hoog 

en voortdurend moest de dienst zich aanpassen. Er verschenen voortdurend 

nieuwe richtlijnen en de PBD moest die vertalen naar de schoolspecifieke context. 

Er werd uiteraard ook veel aandacht besteed aan de kwetsbare leerlingen. 

 

In de lente van 2020 werd op korte termijn alle materiaal online gezet. Voor de 

leerstofselectie werden vakgebonden kijkwijzers ontwikkeld. In de periode dat 

scholen niet fysiek bezocht konden worden, schakelde de pedagogische begeleiding 

over naar blended professionaliseren. Er werden veel online-initiatieven aangeboden 

en weinig van het aanbod moest worden geschrapt. Daarnaast werd een aantal 

nieuwe initiatieven ontwikkeld zoals de infosessies over evalueren in coronatijden. 

 

Om te weten hoe het ging met de scholen werden data verzameld. De analyses 

van de KU Leuven van de IDP-resultaten zijn gekend. Begin 2021 gebeurde nog 

een lerarenbevraging. Daaruit blijkt dat het beeld in de scholen heel verscheiden 

is. Het is niet evident om de grote problemen aan te duiden, want dat hangt ook 

af van leeftijd, maar Machteld Verhelst geeft enkele richtinggevende conclusies. 

 

Voor het basisonderwijs rapporteren de leerkrachten een lager prestatieniveau 

voor wiskunde, Frans, Nederlands, en minder zin voor initiatief en verantwoorde-

lijkheid. De mediakundige ontwikkeling heeft wel een sprong voorwaarts gemaakt. 

In de perceptiebevraging werd ook bevestigd dat de kloof tussen zwakke en sterke 

leerlingen groter werd. Leerkrachten hebben vooral ondersteuningsbehoefte bij 

moeilijk begrijpbaar gedrag, remediëren en leerstofselectie. 

 

In het secundair onderwijs konden leerkrachten minder leerstof aanbieden, maar 

de aangeboden leerstof was ook minder goed gekend, ondanks de inspanningen 
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om leerlingen extra te ondersteunen. De kloof tussen zwakkere en sterkere leer-

lingen werd groter en er waren meer heroriënteringen na het eerste trimester. 

Leraren stellen vooral vragen over de implementatie van blended leren, het moti-

veren van leerlingen en de leerstofselectie. 

 

Alle data hebben ervoor gezorgd dat er extra werd gefocust op de leervertraging 

en het welbevinden, geeft de spreker mee. Dat behoort tot de opdracht van elke 

pedagogische begeleider. De PBD organiseert ondersteuning op allerlei manieren 

(website en webinars), voor specifieke doelgroepen (OKAN en buitengewoon on-

derwijs) en via specifieke schooltrajecten, vakgroepen en methodieken. 

 

Bij de acties van de PBD naar aanleiding van vragen van een school wordt steeds 

de draagkracht van de leraren vooropgesteld en wordt voortgebouwd op hun voor-

kennis en ervaring. 

 

Frederik Vanackere geeft het voorbeeld dat scholen de resultaten van het technisch 

leesonderwijs zien achteruitgaan. Door de coronacrisis is dat nog versterkt, nadat 

door PIRLS en PISA de situatie al langer duidelijk was. De pedagogische begelei-

ders zetten in op de versterking van de professionalisering van de leerkrachten, in 

een traject waarin pedagogische begeleiding en nascholing samengaan. Het gaat 

om intensieve trajecten van een zevental interventies, gespreid over een of twee 

schooljaren. 

 

De taalbegeleiders zetten sterk in op ondersteuning tot op de klasvloer, naast de 

ondersteuning van het leesbeleid van de school. Na een pedagogische studiedag 

gaat de begeleiding opnieuw op klasbezoek en voert daarna reflectiegesprekken 

met de leerkrachten. 

 

De spreker steunt de huidige overheidsprojecten over leesonderwijs. Voor een 

duurzaam effect is het belangrijk dat het project verankerd kan worden in het 

schoolwerkplan. Datageletterdheid is daarbij wel een aandachtspunt. Directies vra-

gen bijvoorbeeld ondersteuning om IDP-resultaten op een goede manier te kunnen 

interpreteren. 

 

De taalbegeleiders werken steeds evidende-informed, met een link naar het leer-

plan, de leerdoelen en de leerlijnen. Ze reflecteren op het pedagogisch-didactisch 

handelen van leraren. 

 

Ze zetten ook sterk in op taalonderzoek. Als een team het leesonderwijs verder wil 

versterken, wordt gekeken naar de juiste methodieken. Leerkrachten worden ver-

der gestimuleerd om acties te ondernemen en verankering in het schoolbeleid is 

cruciaal voor duurzame effecten. 

 

Naast het aanpakken van de leervertraging in de reguliere werking, wijst Machteld 

Verhelst op een project op lange termijn dat na de coronacrisis via een intensieve 

en gerichte inzet van begeleiders een boost wil geven aan de specifieke ondersteu-

ning, gekoppeld aan het werk voor fases 0 en 1 van het zorgcontinuüm. 

 

Op korte termijn neemt de pedagogische begeleidingsdienst nog enkele initiatie-

ven, afgestemd op de bevraging van de leraren en met als doel om hen te profes-

sionaliseren rond allerlei thema’s. 

2.3. Een lerende organisatie 

Machteld Verhelst gaat nog in op de interne werking en de aanbevelingen van de 

commissie-Monard. Een theoretisch onderbouwde en wetenschappelijk geïnfor-

meerde begeleidingsdidactiek werd ontwikkeld. Een ander speerpunt is de interne 

professionalisering over kwaliteit en datagebruik op de scholen. Er wordt gewerkt 
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met dataexperten, maar er is een professionaliseringstraject voor alle pedagogi-

sche begeleiders. 

 

In voorbereiding van het nieuwe Kwaliteitsdecreet werd een intern kerntakendebat 

gevoerd. De PBD’s werkten samen over de aanwezigheid op de werkvloer. De doel-

groep werd daarover bevraagd. Er werd in Katholiek Onderwijs Vlaanderen een 

digitale tool ontwikkeld voor samenwerking en registratie. 

 

Katholiek Onderwijs Vlaanderen is ook bezig met een interne reorganisatie. Het doel 

voor de pedagogische begeleiding is de aanwezigheid op de werkvloer verder ver-

hogen door expertise en krachten te bundelen. Ook het vertegenwoordigerswerk 

wordt gerationaliseerd om de vergadertijd te reduceren en prioriteiten te stellen. 

3. Vooruitblik 

Voor de toekomstige werking van de pedagogische begeleiding werd de eigen po-

sitie geëvalueerd, worden data gehaald uit de Onderwijsspiegel en worden onder-

zoeksresultaten en de ontwikkelingen bij de overheid bekeken. Bij de leraren en 

directies gebeurde ook een behoeftebevraging. Daaruit komen een aantal thema’s 

naar voren die sterk leerplangebonden zijn, waarbij de spreker leerlingenevaluatie, 

datageletterdheid, curriculum en kwaliteitsontwikkeling noemt. 

 

In het nieuwe begeleidingsplan 2021-2024 wordt het aanbod uitgewerkt, met een 

sterkere focus op het meten van de effecten van de begeleiding en wordt een 

koppeling gemaakt met het Referentiekader voor Onderwijskwaliteit. 

II. Uiteenzetting door het GO! 

Saskia Lieveyns schetst dat 2019-2020 het tweede jaar was van de driejaarlijkse 

cyclus, waarin, ondanks het snelle schakelen naar crisisondersteuning tijdens de 

eerste coronagolf, het aantal gerealiseerde trajecten (833) zelfs nog hoger lag dan 

in het vorige jaar. 

 

De spreker gaat in op de inzichten die de coronapandemie heeft gebracht als basis 

voor het begeleidingsaanbod en de ondersteuningsstrategie voor de begeleidings-

periode 2021-2024. In die periode wordt omgeschakeld van crisisondersteuning 

naar een duurzame aanpak van de leervertraging en de structurele problematieken 

die door de coronacrisis werden uitvergroot. 

 

PBD’s hebben een voorbeeldrol inzake kwaliteitszorg. De PBD van het GO! wil bij 

uitstek een lerende organisatie zijn, met als missie kwaliteitsvol onderwijs en het 

pedagogisch project in de praktijk brengen. De impact van de begeleiding wordt 

daaraan afgemeten. 

 

Vergroot de leerwinst in het GO! in de breedte? Het GO! heeft oog voor een totale 

persoonlijkheidsontwikkeling en wil niet focussen op een beperkt aantal domeinen. 

Verkleint de impact van de socio-economische achtergrondkenmerken op de kloof 

tussen sterker en zwakker presterende leerlingen? Zijn de leerlingen gelukkig, 

veerkrachtig en nemen ze in toenemende mate hun eigen leren in handen? 

 

Dit gedeelde doel bepaalt de ambitie. Als de PBD het veranderende lerarengedrag 

wil zien en meten, en organisatieverandering wil bewerkstelligen en vaststellen, is 

dat om de bijdrage van de PBD in het realiseren van het gezamenlijk doel te meten. 

 

Met gecentraliseerde toetsen en de monitoring over welbevinden, waar de task-

force Leerachterstand om vraagt, zal de gezamenlijke effectiviteit van leraren, 

scholen, de begeleidingsdienst en het beleid duidelijk bepaald kunnen worden. 
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1. 3BP 

Het ondersteuningsaanbod van de PBD wordt in een cyclus van drie jaar vormge-

geven in een begeleidingsplan. Het 3BP is in eerste instantie datagebaseerd en 

gedreven door inzichten uit internationaal onderzoek. Daarbij verwijst de spreker 

naar de resultaten van peilingsonderzoek, een analyse van de doorlichtingsversla-

gen van de scholen en een systematische bevraging van de behoeften bij directies 

en middenkader. Ook leerkrachten worden steeds meer bevraagd, wat ook een 

aanbeveling was van de commissie-Monard. Een bevraging van de leerkrachten 

van de tweede en derde graad is al achter de rug. Daarvoor wordt ook afgestemd 

met universiteiten en hogescholen om hun nascholingsaanbod aan te passen. Er 

loopt nu een bevraging van de leerkrachten van de eerste graad, met aandacht 

voor de ondersteuning bij de modernisering van het secundair onderwijs en de 

leerplanimplementatie. 

 

Die data geven richting aan de inhoudelijke accenten. De keuzes worden gestruc-

tureerd volgens het Referentiekader voor Onderwijskwaliteit. Het is van belang dat 

alle actoren binnen de kwaliteitsdriehoek eenzelfde kader hanteren. 

 

Ook de methodologie van 3BP is evidencebased, stipt de spreker aan. De basis is 

Vlaams en internationaal onderzoek. Het gaat om een trajectmatige benadering 

die inzet op een duurzame en intensieve vorm van begeleiding. 

 

Een traject binnen het GO! telt gemiddeld vijftien dagdelen. Alle trajecten starten 

met een intakegesprek en het opmaken van een beginsituatieanalyse samen met 

de school, waarna samen doelen en effecten bepaald worden. Daarna volgt een 

oordeelkundige mix van interventies. 

 

Bij de professionaliseringsinitiatieven ligt de opeenvolging van interventies vast en 

komen onder andere training, vorming, klasbezoeken, de bespreking van leer-

lingresultaten en coaching aan bod. Bij verandertrajecten worden methodieken 

contextueel ingezet. Visieontwikkeling, intervisie, supervisie en coaching van een 

beleidsteam passen hierin. 

 

Alle trajecten worden afgerond met een eerder informele procesevaluatie. In een 

volgende fase wil het GO! meer systematisch bevragingen organiseren en naast de 

tevredenheid ook de competentieversterking en het veranderende lerarengedrag 

in beeld brengen, evenals effecten op leerlingenniveau, op een gestandaardi-

seerde, gevalideerde en genormeerde manier. Op die manier wil men de begelei-

ding nog sterker datagebaseerd maken. 

 

De spreker kijkt uit naar de gevalideerde toetsen in het kader van de kwaliteits-

zorg, net zoals naar de resultaten van het OBPWO-onderzoek over effectieve be-

geleidingsinterventies. 

 

In 2019-2020 lag de nadruk op de ondersteuning van leraren. Het aanbod over het 

curriculum richtte zich op vier elementen: het realiseren en evalueren van doelen 

(eindtermen, leerplandoelen en ontwikkelingsdoelen), leerlingen in het proces be-

geleiden, een sterke basiszorg bieden en een krachtige leeromgeving creëren. 

 

Het aanbod van de PBD ondersteunt de introductie van effectieve onderwijspro-

gramma’s en didactieken en focust in het basisonderwijs inhoudelijk op taal, wis-

kunde en STEM. In het secundair onderwijs kreeg de leerplanimplementatie van 

de eerste graad alle aandacht. Voor alle eindtermen werden didactische wenken 

en ondersteunend materiaal uitgewerkt. 

 

Daarnaast ging er aandacht naar het versterken van het beleid, kwaliteitsontwik-

keling en leiderschap. Het gaat om samen school maken met concrete trajecten 



816 (2020-2021) – Nr. 1 9 

  Vlaams Parlement 

rond gedeeld leiderschap en het spreiden van de rollen en verantwoordelijkheid in 

het begeleiden van leerlingen. Het is belangrijk om dat op schoolniveau aan te 

pakken zodat iedereen leerlingenbegeleider wordt. 

 

Flankerend aan die ondersteuning heeft de dienst er bewust voor gekozen om ca-

paciteit te creëren voor ontwikkeling en innovatie. Dat betekent de vertaling van 

inzichten uit wetenschappelijk onderzoek, experimenteren met een aantal nieuwe 

methodieken en het opzetten van pilootprojecten. 

 

Er liepen in het schooljaar 2019-2020 833 begeleidingstrajecten. 134 trajecten 

brachten directies en sleutelfiguren samen op scholengemeenschap- en scholen-

groepniveau. Gespreid over de 26 scholengroepen werd op die manier een maxi-

maal bereik gerealiseerd. 603 trajecten liepen op individuele scholen, waardoor 

meer dan 90 procent van de scholen werd bereikt in het basisonderwijs en 67 

procent in het secundair onderwijs. Er werden 476 nascholingen op schoolniveau 

aangeboden, 150 werden er individueel aangeboden in het Huis van het GO! in 

Brussel. Op die manier werden 11.000 medewerkers bereikt. Er was een goed 

evenwicht tussen vraag- en aanbodgestuurd en tussen de inhoudelijke focussen 

curriculum en schoolbeleid, stipt de spreker aan. 

 

Door afspraken met de scholengroep was het duidelijk waaraan werd gewerkt en 

konden de complementariteit en gelijkgerichtheid behouden worden. Zo werd een 

manier geïntroduceerd om samen na te denken over de geleverde dienstverlening, 

om de dialoog te voeren en te reflecteren over de kwaliteit. 

 

Daaruit werd geleerd dat inzetten op actieve methodieken van professionalise-

ringsinitiatieven en verandertrajecten loont. Maar de intensiteit legt een claim op 

het bereik. Er moeten manieren worden gezocht om de ondersteuningsstrategie te 

verbreden en te verfijnen, om de scholen te bereiken naast de intensieve trajecten. 

 

Het niveau van de scholengemeenschap is daarbij essentieel. De PBD wil in de 

toekomst meer inzetten op het uitbouwen van begeleidingscapaciteit en onderwijs-

kundig leiderschap, zowel op lokaal als bovenschools niveau. Ook dat is een aan-

beveling van de commissie-Monard die het GO! ter harte neemt, merkt de spreker 

op. De begeleidingsovereenkomsten zullen nog meer ingezet worden als instru-

ment voor samenwerking. 

 

Een aanzienlijk deel van de begeleidingstijd ging het voorbije schooljaar naar cur-

riculumontwikkeling. De belangrijkste conclusie uit de reflectieoefening met de 

scholen en schoolbesturen is dat de inhoudelijke en thematische keuzes relevant 

bleven doorheen de crisis en ook nu nog. Dat wordt ook ondersteund door de aan-

bevelingen van de taskforce Leerachterstand, stelt de spreker. 

2. Coronacrisis 

Het voorbije schooljaar werd ondersteuning heel sterk bepaald door de impact van 

de pandemie op het onderwijs, benadrukt Saskia Lieveyns. 

 

Nog voor de schoolpoorten in maart 2020 sloten, werd gestart met crisisaanspreek-

punten die nauw contact hielden met de scholen. Er werden tips gegeven over 

afstandsonderwijs en kwaliteitsvolle opvang en er kwam een website tot stand met 

bronnen, links en aanbevelingen om de digitalisering een boost te geven. De web-

site had succes, werd continu aangevuld en is nog steeds een heel gewaardeerde 

bron van materialen en ondersteuning. Die initiatieven waren mogelijk omdat het 

team zich ook in de voorafgaande fase kon focussen op ontwikkeling en innovatie, 

merkt de spreker op. 
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De eerste maandag van het opschorten van de lessen kon de PBD een lijst presen-

teren van doelen die de leerkrachten in het basisonderwijs handvatten moesten 

bieden over wat haalbaar en zinvol is om vanop afstand te doen. De focus op doelen 

werd aangehouden gedurende de hele periode van het aanloopleren, bij het voor-

bereiden en heropstarten en ook nu nog bij de aanpak van de leerachterstand. 

 

Voor de heropstart van de scholen in het basisonderwijs werd een EHBO-kit (eerste 

hulp bij opstarten) gemaakt, voor het secundair onderwijs een vademecum voor 

leraren en beleidsteams. 

 

Voor het basisonderwijs werden voor taal en wiskunde essentiële doelen geselec-

teerd. Voor het secundair onderwijs werden scholen begeleid bij het selecteren van 

doelen door leerkrachten en bij het bespreken van de selectie op vakgroepniveau 

en op schoolniveau om zo tot een haalbaar curriculum te komen voor de laatste 

periode van het jaar. 

 

Bij de heropstart leverde de PBD materiaal om niet alleen de stand van het leren 

en de beginsituatieanalyse over leervorderingen in kaart te brengen, maar werd 

ook gekeken naar het welbevinden van de leerlingen en waren er aanwijzingen 

over het combineren van beide aspecten. Naar het einde van het schooljaar ver-

schoof de ondersteuningsaandacht naar evaluatie en oriëntering. 

 

Het doel van de ondersteuning was dat scholen bewuste, onderbouwde en door-

dachte keuzes maken in complexe tijden. Zorg en kwaliteitszorg werden voorop-

gesteld met checklists en kijkwijzers. Scholen werden gestimuleerd om zo veel 

mogelijk actoren hierbij te betrekken. 

 

Saskia Lieveyns concludeert uit deze periode dat de digitalisering in een stroom-

versnelling terechtkwam. De Digisprong moet worden gemaakt, niet alleen in het 

hebben van de nodige materialen, maar ook in vaardigheden en een didactiek die 

aandacht heeft voor het digitale aspect. De PBD heeft daarvoor een raamwerk 

uitgebouwd. 

 

Ook voor de pedagogische begeleiding zijn er kansen voor hybride werken. Er is 

een grote waardering voor de materialen, stipt de spreker aan. Als men niet aan-

wezig kan zijn om ondersteuning te bieden, zijn er andere manieren om contact te 

hebben en input te leveren. Snelheid en wendbaarheid zijn cruciaal. Daar moet de 

dienst zich ook in de toekomst op organiseren. 

 

Normaliteit biedt houvast. De crisisondersteuning kon op appreciatie rekenen van 

de leerkrachten, maar de meeste dankbaarheid werd ervaren wanneer de trajec-

ten, soms digitaal, hernomen konden worden. De spreker ziet dat als een pleidooi 

voor een geïntegreerd en duurzaam aanpakken van de structurele problemen. 

3. Ondersteuningsstrategie 21-24 

De ervaringen van de trajecten en wat uit de crisis werd geleerd, zorgen voor een 

bijsturing van de ondersteuningsstrategie, die gediversifieerd en verfijnd moet 

worden. Het doel blijft inzetten op maximaal contact met de onderwijsprofessional, 

maar het digitale biedt kansen, bijvoorbeeld door het installeren van een digitale 

helpdesk. 

 

Leraren kunnen ook veel leren van elkaar. Inzetten op professionele leergemeen-

schappen wordt belangrijker. 

 

Deze ondersteuningsstrategie wordt gestut door sterke materialen en geflankeerd 

door een aanbod aan nascholingen en opleidingen. 
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Het aanbod van PBD-GO! blijft vrijwel hetzelfde, met een sterke focus op het cur-

riculum, met wiskunde, taal en STEM voor het basisonderwijs en de modernisering 

van de tweede en derde graad voor het secundair onderwijs. Zoals vastgelegd in 

het Kwaliteitsdecreet wordt het aanbod eind mei aan de overheid bezorgd. 

 

De scholen ontvangen het aanbod al eerder en kunnen dan hun ondersteunings-

vragen kenbaar maken. Die vragen worden dan afgestemd op de begeleidingsca-

paciteit voor het volgende schooljaar. De PBD richt zich op 60 procent direct 

contact met de onderwijsprofessional. Daarnaast wordt een buffer ingebouwd om 

te kunnen inspelen op crisissen. Bij de afstemming wordt met de scholen het ge-

sprek aangegaan op basis van data. De resultaten van proeven, toetsen en door-

lichtingsverslagen worden aangegrepen om het gesprek aan te gaan over de aard 

van de vraag, maar ze dienen ook om ervoor te zorgen dat geen enkele instelling 

van ondersteuning verstoken blijft. 

 

In juni worden overeenkomsten afgesloten met de scholengroepen en het school-

jaar wordt afgesloten met een planning voor het volgende jaar. Zo hoopt de PBD 

rust te kunnen brengen en te zorgen voor zekerheid zodat iedereen met een goed 

gevoel aan de zomervakantie kan beginnen. De spreker nodigt de commissieleden 

van harte uit om volgend schooljaar zelf op de werkvloer te komen ervaren hoe 

deze planning in concrete trajecten resulteert en wat die aan effecten opleveren. 

III. Uiteenzetting door Provinciaal Onderwijs Vlaanderen 

1. Leervertraging 

Marieke Van Nieuwenhuyze licht toe dat na de kerstexamens POV gesprekken heeft 

gevoerd met alle scholen over de vastgestelde leervertraging. In het secundair 

onderwijs waren er meer heroriënteringen. Leervertraging is er vooral voor wiskunde 

en vaak ook voor Frans en Nederlands. Voor de praktijkopleidingen is het heel wis-

selend, afhankelijk van de school en de tijdens de eerste lockdown gekozen priori-

teiten. Als er toen meer aandacht ging naar de praktijk, is er minder leerachterstand. 

 

De scholen maken zich ook grote zorgen over de leerattitude en het welbevinden 

van leerlingen. Leerkrachten hebben het gevoel dat leerlingen uit hun leerritme 

zijn. De spreker beseft dat de situatie om te leren voor sommige leerlingen schrij-

nend was, maar POV wil toch focussen op de bijzonder creatieve oplossingen van 

schoolbegeleiders en leraren. 

 

Vanaf april 2020 heeft de pedagogische begeleidingsdienst heel wat initiatieven 

genomen voor kwetsbare leerlingen en in het kader van de leerachterstand. Alle 

initiatieven werden op dezelfde manier aangepakt. De begeleidingsdienst bracht 

de scholen samen om hun expertise samen te leggen en de mogelijkheden te be-

spreken. Dat resulteerde altijd in een document met handvatten. De begeleidings-

dienst volgde de initiatieven op met gesprekken. Als het moeilijker ging, werd 

samen met de school naar oplossingen gezocht. 

 

De spreker zoomt verder in op enkele initiatieven. In de zomer van 2020 werd de 

beginsituatieanalyse doorgevoerd. In januari 2021 werd het EDI-model ingezet om 

te werken aan de leervertraging. In maart 2021 werd gekeken naar de mogelijk-

heden van de Bijsprong. 

 

Voor het POV zitten de scholen en de leraren aan het stuur en is de begeleiding 

ondersteunend. 
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1.1. Beginsituatieanalyse 

Om de beginsituatieanalyse van de leerlingen door te voeren, hebben de leraren 

een sjabloon. In dat sjabloon noteren ze de essentiële doelen op klasniveau die 

door corona niet aangeboden konden worden of niet werden bereikt. Per individu-

ele leerling wordt genoteerd welke essentiële doelen niet bereikt worden. De scho-

len vroegen om in hetzelfde sjabloon ook de opvolging te kunnen plannen en 

registreren. 

 

In augustus 2020 ging de leraar die een vak gaf tijdens de eerste lockdown in 

gesprek met de leraar van het huidige schooljaar. Ze hebben informatie uitgewis-

seld op klasniveau en voor elke individuele leerling. Wanneer er niet voldoende 

informatie beschikbaar was, gaf de begeleidingsdienst de tip om via toetsen en 

observatie extra informatie te verzamelen. 

 

De leraren hebben niet alleen de situatie voor essentiële doelen, maar ook het leren 

leren van de leerlingen in kaart gebracht en er was ook aandacht voor de affectieve 

dimensie. 

 

Marieke Van Nieuwenhuyze gaat vervolgens in op het aanpakken van de leerver-

traging in de klas. Er wordt gewerkt met EDI, een didactische aanpak. Het is een 

vorm van binnenklasdifferentiatie en is toepasbaar in alle vakken. De begeleidings-

dienst heeft ervaring in de ontwikkeling van EDI-lessen, zowel samen met leer-

krachten van algemene vakken als van praktijkvakken. Beide zijn even enthousiast 

over de methodiek, merkt de spreker op. 

 

Ze gaat daarna in op wat POV al heeft ondernomen met de middelen uit de Bijsprong. 

In maart 2021 werden opnieuw digitale gesprekken gevoerd met alle scholen over 

het organiseren van de Bijsprong, vooral over de methodieken die na onderzoek 

effectief bleken. Na de gesprekken kregen de scholen een schriftelijke neerslag. 

 

De scholen die al hadden ingezet op ouderbetrokkenheid merkten dat dit al effect 

had bij het remediëren van de leerachterstand. Er zijn dan betere leerresultaten 

en de leerlingen zijn eerder geneigd om de opdrachten te maken en in te dienen. 

1.2. Planning 

Marieke Van Nieuwenhuyze overloopt de verdere planning tot de zomer. De scho-

len hebben per vakgroep bekeken wat de essentiële doelen zijn die voor de zomer-

vakantie nog aangeboden moeten worden. De klassenraden hebben ook de 

beginsituatie opgevolgd. De begeleidingsdienst zal hen in kleine groepen samen-

brengen om de volgende beginsituatieanalyse voor te bereiden. Ook werden de 

gesprekken gestart over de zomerscholen van 2021. 

2. Reguliere begeleiding 

Het schooljaar 2020-2021 was het laatste jaar van het begeleidingsplan 2018-

2021. De prioriteiten waren de passende begeleiding voor kwetsbare leerlingen, 

zowel extra ondersteuning als extra uitdaging, en de realisatie van de eindtermen 

in functie van de leerwinst. 

 

De Onderwijsspiegel 2021 heeft, naast de uitdagingen voor lezen en wiskunde, ook 

gewezen op de uitdagingen voor leerlingenevaluatie. De begeleidingsdienst werkt 

aan de werkpunten via een vernieuwde aanpak van de begeleiding. Er wordt in alle 

scholen aanklampend gewerkt, zonder betuttelend te zijn. Er wordt bewust gedif-

ferentieerd begeleid, van heel intensieve trajecten over een thema tot een start-, 

contact- en opvolgmoment dat afhankelijk is van wat de scholen verwachten en 
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nodig hebben. Just in time is het derde kenmerk van de nieuwe begeleiding: de 

juiste begeleiding op het juiste moment. 

 

In alle begeleidingstrajecten staat de leerling centraal. Er wordt zowel gewerkt op 

beleidsniveau, bijvoorbeeld rond onderwijskundig leiderschap, als met de leer-

krachten op de klasvloer. Voor de scholen waar de onderwijsprocessen moeilijker 

verlopen, wordt gewerkt met een drieschakelmodel, dat samenwerking inhoudt 

tussen de school, de begeleidingsdienst en het schoolbestuur. 

 

Soetkin Werbrouck legt uit hoe een begeleidingstraject concreet wordt aangepakt. 

De start is altijd een nulmeting. Daarna gebeurt een analyse van de meting, ge-

volgd door het aanbieden van een professionalisering voor het leerkrachten- of 

directieteam. Het schoolbeleid is steeds betrokken bij het geheel. 

 

Voor het POV-leeswiel is de nulmeting een leesscan van het leesonderwijs in een 

school. Er gebeurt ook een leesbegriptoets en een bevraging over leesmotivatie. 

De resultaten hiervan worden geanalyseerd, waarbij aandacht nodig is voor de 

datageletterdheid van de leerkrachten en het team. De resultaten van de analyse 

zorgen voor de concrete professionalisering van de leerkrachten. Een mogelijk tra-

ject is het modelleren van een goede leesles. Vervolgens wordt samen met de 

leerkrachten lesgegeven en via klasobservatie wordt nagegaan wat de leerkracht 

heeft geleerd van de professionalisering. De spreker stipt aan dat deze volgorde 

niet altijd gehanteerd wordt. 

 

In de volgende fase komt het schoolbeleid in beeld. De spreker wijst op het belang 

van samenwerking met de directie, de leerkrachten en de leerlingen. Aan hen 

wordt gevraagd wat een goede leesles zou zijn. Ook dan gebeurt weer een meting 

en wordt bijgestuurd om zo vooruit te gaan met het leesonderwijs. POV werkt 

samen met de Universiteit Gent voor de metingen, er is samenwerking met lokale 

bibliotheken en Iedereen Leest ondersteunt bij vragen. 

 

Voor het POV-wiskundewiel staat de spreker stil bij de metingen. Er wordt ver-

trokken van de peilingstoetsen. Zij meten in hoeverre de eindtermen door de leer-

lingen bereikt worden. Scholen krijgen na de afname van de toetsen een 

schoolfeedbackrapport. Daarmee gaat de begeleidingsdienst aan de slag. Voor 

scholen die niet deelnamen aan de toetsen wordt gewerkt met de Vlaanderenbrede 

resultaten. De analyse gebeurt met de hele vakgroep. De informatie van de pei-

lingstoets wordt naast andere informatie van de leerkrachten gelegd. Op basis van 

de analyse wordt een professionalisering uitgewerkt, meestal enkele wetenschap-

pelijk onderbouwde kaders en duiding op basis van de Vlaanderenbrede resultaten. 

De spreker benadrukt het belang om alles samen te doen. De ontwikkeling en het 

lopen van de trajecten gebeurt samen met het steunpunt Toetsontwikkeling en 

Peilingen. 

 

Voor het POV-basisgeletterdheidswiel is voor de metingen toetsmateriaal ter be-

schikking gesteld van de leraren, schetst Marieke Van Nieuwenhuyze. Voor de leer-

lingen is de functionele context belangrijk en net dat is moeilijk voor de leraren. 

Voor de eindtermen basisgeletterdheid, ICT en leren leren werd door een begelei-

der een geïntegreerde oefening ontwikkeld en worden sessies georganiseerd voor 

de leraren. Volgens de scholen worstelen de leraren het meest met de eindtermen 

basisgeletterdheid. 

 

POV werkt aan een visie op basisgeletterdheid. Door remediëring in de eerste graad 

worden zo veel mogelijk inspanningen geleverd om de individuele leerling de ba-

sisgeletterdheid te laten bereiken, besluit de spreker. 
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IV. Uiteenzetting door OVSG 

Walentina Cools schetst dat de pedagogische begeleidingsdienst van OVSG 68 be-

geleiders telt, die samen 822 onderwijsinstellingen begeleiden, met in totaal zowat 

23.000 personeelsleden. 

 

In de begeleiding wordt de regierol van de school steeds centraal gesteld als het 

gaat over onderwijskwaliteit. De drie rollen van de kwaliteitsdriehoek – inspectie 

met een controlerende rol, begeleiding met een ondersteunende rol en school met 

een regierol – zijn belangrijk voor de begeleidingsvisie. 

 

De PBD ondersteunt de regierol van de scholen op twee manieren. Er is een sterk 

uitgebouwde werking met ankerfiguren die aan elke school worden toegewezen. 

De meeste medewerkers zijn toegewezen aan meerdere scholen, kennen hun on-

derwijscontext en zullen in functie van de behoeften in gesprek gaat met scholen, 

waarna ze zelf een begeleidingsaanbod doen of andere collega’s betrekken om een 

antwoord te bieden op de behoeften van de scholen. Daarnaast is er een aanbod-

gestuurde werking, waarbij op basis van het begeleidingsplan onderwijsinnovaties 

geïnitieerd worden of een aanbod wordt ontwikkeld op basis van de resultaten van 

de OVSG-toets. 

 

Vorig jaar werden alle scholen bereikt met de begeleidingsdienst. Ook OVSG heeft 

de intensiteit van de begeleiding in kaart gebracht. Er moet heel gericht en gedif-

ferentieerd gewerkt worden, op basis van de behoeften van de scholen. Dat bete-

kent dat de begeleidingsdienst bij 14 procent van zijn scholen een keer langsging, 

maar voor een even grote groep van scholen werden intensieve trajecten onder-

steund, waarbij bijna wekelijks contact was met de school. 

 

De ondersteuning is vaak gericht op de leidinggevenden en de schoolteams. De 

spreker ziet wel een verschuiving van de vragen van de scholen. Terwijl eerst vra-

gen over talenbeleid en eindtermimplementatie centraal stonden, is er nu een evo-

lutie naar vragen over competentieontwikkeling en beleidsvoerend vermogen. 

1. Ondersteuning tijdens corona 

Tijdens de coronacrisis moest, in vier fasen, de begeleiding bijgestuurd worden, 

legt de spreker uit. In de eerste fase, tijdens de lockdown in maart 2020, moest 

via de ankerfiguren snel bekeken worden wat de scholen nodig hadden en is ervoor 

gekozen om alle ontwikkelde materialen beschikbaar te maken via een publiek 

platform e-leren. Via een specifiek daartoe ontwikkelde leidraad konden scholen 

inschatten hoe ze welke tools konden inzetten voor het afstandsonderwijs. 

 

In samenwerking met experten werden webinars georganiseerd om scholen te on-

dersteunen bij het online lesgeven. De focus lag daarbij op de didactische aspecten. 

De spreker wijst erop dat ook voor het dko een aantal initiatieven werd onderno-

men. Veel commerciële bedrijven hadden materialen en tools voor het reguliere 

onderwijs, maar voor de academies was het heel moeilijk om materiaal te vinden 

over de aanpak van online lesgeven. 

 

Na de paasvakantie, de tweede fase, werd gericht ingezet op digitale didactiek. De 

bestaande materialen werden onder de loep genomen en publiek ter beschikking 

gesteld. De begeleidingsdienst merkte wel dat leerkrachten hun weg niet vonden 

tussen alle beschikbare materialen en tools van buitenaf. OVSG heeft een orde-

ningskader uitgewerkt om de leerkrachten te helpen bij het inrichten van gecom-

bineerd onderwijs. 
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In een derde fase werd ingezet op doelenselectie en het ondersteunen van scholen 

over de nog aan te bieden materialen en leerinhouden. Een didactisch model over 

blended begeleiden vanop afstand werd uitgewerkt, er kwamen nieuwe materialen 

en een didactisch kader voor de scholen over gecombineerd leren. 

 

In elke fase werd vanop afstand ondersteund. Vanaf de tweede fase werd gestart 

met netwerken vanop afstand. Het ondersteuningsaanbod werd via een andere 

methodiek verder uitgerold. Maar tegelijkertijd werden intervisies georganiseerd 

met de leidinggevenden van de scholen. Na de belronde van de ankerfiguren bleek 

dat er veel behoefte was aan het uitwisselen van aanpakken en ervaringen. Zo 

konden ze elkaar inspireren vanop afstand. 

 

Er werd voor gekozen om de OVSG-toets toch nog aan te bieden aan de scholen 

en ze niet uit te stellen tot na de zomer. Een element daarbij was dat het belangrijk 

is om de focus te blijven houden op kwaliteitsontwikkeling binnen de scholen. Het 

tijdspad werd wel aangepast en scholen konden ook kiezen voor welke leergebie-

den ze de toets wilden inzetten. 

 

Op dat moment werden geen verschillen vastgesteld in de Vlaamse gemiddelde 

scores op de toets. Terwijl voordien 98 procent van de OVSG-scholen deelnam, 

was dat tijdens de coronacrisis toch nog 87 procent. Scholen vonden het dus be-

langrijk om te meten waar ze staan. 

 

In de vierde fase, het schooljaar 2020-2021, wordt de begeleiding nog steeds aan-

gepast aan de behoeften van de scholen. Van de ankerfiguren kwamen signalen 

over problemen met Nederlands, wiskunde enzovoort. 

 

Om dat in kaart te brengen, werd gewerkt met een meting. Toetsen van enkele 

jaren geleden over taal, wereldoriëntatie en wiskunde die normaal op het einde 

van een leerjaar worden afgenomen, werden nu opnieuw afgenomen, maar zes 

maanden later, dus in het volgende leerjaar. De verwachting was dat leerlingen 

die zes maanden verder zitten in hun leerproces hogere scores zouden halen. Er 

gebeurde een analyse voor elk leerjaar, er werd gekeken of er een verschil was 

tussen scholen op basis van het aandeel leerlingen met SES-kenmerken en of er 

een verschil was tussen de leergebieden. Hierdoor kan het begeleidingsaanbod ge-

richt worden op de behoeften van de scholen. 

 

Er werd geen significante stijging vastgesteld voor getallenkennis, tijd en lezen. 

Dat betekent dat er geen verschil is met de vorige meting, ook al zitten de leer-

lingen nu zes maanden verder in het leertraject. Daaruit kan volgens de spreker 

niet geconcludeerd worden dat alles te wijten is aan de coronacrisis. Er kon geen 

exact meetmoment voor en na de crisis bepaald worden. Men moest teruggrijpen 

op resultaten van enkele jaren geleden. Maar waar logischerwijs een vooruitgang 

verwacht mocht worden, werd die niet gevonden. Vooral voor lezen gaan de resul-

taten achteruit. 

 

Voor alle scholen die deelnemen aan het leerachterstandsonderzoek werd een 

schoolfeedbackrapport gemaakt. Een school krijgt de eigen resultaten en een ver-

gelijking met de Vlaamse resultaten. De ankerfiguren gaan daar verder op in op 

maat van de school. Met alle scholen wordt gekeken om de onderwijstijd optimaal 

te benutten. Leerplandoelen schrappen, is niet aan de orde, maar het is volgens 

de spreker wel goed om na te gaan welke leerstof geschrapt kan worden. Voor 

scholen is het niet altijd duidelijk welke leerstof aangeboden moet worden om de 

doelen te bereiken en welke leerstof eventueel geschrapt kan worden, waardoor 

meer de focus gelegd kan worden op het behalen van de doelen. 
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Uit de analyse blijkt dat de leervertraging het grootst is in het vierde, vijfde en 

zesde leerjaar. De begeleidingsdienst zal de ondersteuning daarop richten, met 

blijvende aandacht voor kansarme leerlingen en de focus op begrijpend lezen. 

 

Het is volgens de spreker belangrijk om niet alle aandacht te richten op de periode 

tot het einde van het schooljaar. Er wordt nu al gewerkt aan de leerachterstand, 

maar een aanpak voor een langere termijn is nodig. 

 

Uit de informatie van de ankerfiguren bleek ook het belang van het goed begelei-

den van de scholen bij het oriënteren zodat ze niet te snel in negatieve richting 

oriënteren. 

 

Op het einde van het schooljaar wordt ook de OVSG-toets opnieuw ingezet. 

2. Proefproject differentiatie 

Stefan Potums zoomt in op een concreet voorbeeld van begeleiding. 

 

Het proefproject Differentiatie in de derde graad is geïnitieerd door het Departement 

Onderwijs en Vorming vanuit de vaststelling dat op het einde van het basisonderwijs 

al veel leerachterstand is opgebouwd. Dat is een groot probleem bij de overgang 

naar het secundair onderwijs en voor een goede oriëntatie. Het zorgt voor problemen 

in de leerloopbaan zoals vervroegde schooluitval. Leerachterstand is dus een pro-

bleem waar het onderwijs al lang mee worstelt, maakt de spreker duidelijk. 

 

Het eerste voorstel van het departement was om in te spelen op het remediëren 

van leerachterstanden. Er is uiteindelijk gekozen om te focussen op brede basis-

zorg en differentiëren. De lessen moeten zo gegeven worden dat leerachterstand 

zo veel mogelijk wordt vermeden. 

 

Het doel was na te gaan wat in scholen al gebeurt rond differentiatie en wat nodig 

is om scholen te versterken. Het gaat om een traject over twee schooljaren met 

vijftien basisscholen. Dat betekent dat de begeleidingsdienst intenser aanwezig is 

in een aantal scholen. 

 

Het is ondertussen wel duidelijk hoe professionalisering werkt, met name met we-

tenschappelijk goed onderbouwde input en vorming, netwerking, leren van elkaar 

en schoolspecifieke begeleiding tot op de klasvloer. Over twee schooljaren gespreid, 

werd allerlei input georganiseerd, naast netwerkbijeenkomsten en schoolspecifieke 

begeleidingsmomenten. Zo wordt ook het beleidsvoerend vermogen van de scholen 

ondersteund bij het opstellen en opvolgen van een actieplan. 

 

In het project was er ook aandacht voor het in beeld brengen van de effecten van 

de begeleiding en de ondersteuning. Dat gebeurde met DI-Quest, een leerlingen-

bevraging, observaties en gesprekken, een digitaal bord met goede praktijken, een 

lerarenbevraging om effecten van begeleiding in beeld te brengen op verschillende 

niveaus en een interne bevraging van de betrokken begeleiders. 

 

Een duurzaam professionaliseringstraject met sterke inhoudelijke vorming, net-

werking en schoolspecifieke begeleiding tot op de klasvloer levert volgens leraren 

en het begeleidersteam sterkere resultaten op. 

 

Voldoende tijd en focus hebben een grote meerwaarde. Dat heeft natuurlijk ook 

consequenties voor de begeleidingsdienst. Een focus op samenwerkend leren en 

lesgeven heeft een grote meerwaarde. De datageletterdheid verhoogde bij ieder-

een. Er zijn duidelijke effecten op het gebied van denken en doen bij leraren en 

leerlingen. 
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Aan de leraren werd ook gevraagd of de aandachtspunten in het tweejarige traject 

ook hebben geholpen tijdens de coronacrisis. Omdat ze hadden ingezet op een 

grotere zelfstandigheid van de leerlingen bij het verwerken van leerstof waren ze 

beter voorbereid op het afstandsleren. 

3. Besluit 

Walentina Cools vult nog aan dat er ook een bevraging gebeurde bij directies en 

teams. De tevredenheid over het aanbod en de aanpak van de pedagogische be-

geleidingsdienst stijgt. 

 

Het is volgens haar belangrijk dat er blijvend aandacht is voor de unieke rol van 

de PBD binnen de kwaliteitsdriehoek en dat die de duurzaamheid van de begelei-

ding van scholen kan garanderen. 

 

De coronacrisis zorgde voor een nieuwe focus. In het nieuwe begeleidingsplan zal 

dan ook ingezet worden op datageïnformeerd werken en de brede basiszorg, naast 

de implementatie van een aantal onderwijsinnovaties en beleidsimpulsen. 

V. De toekomst van de PBD’s 

Walentina Cools geeft tot slot nog een reflectie van alle PBD’s over de toekomst. 

 

De PBD’s nemen een unieke rol op in het onderwijslandschap. Ze kennen heel goed 

de behoeften en de context van de scholen, omdat ze over jaren een vertrouwens-

band opbouwen. Door die positie zijn PBD’s de eerste partner bij de uitrol van 

onderwijsinnovaties en beleidsinitiatieven van de Vlaamse overheid. 

 

De diensten kunnen ook duurzaam en op een kwaliteitsvolle manier nascholing 

introduceren die geïntegreerd is in het begeleidingsaanbod. 

 

Er wordt nagedacht over een nauwere samenwerking met de schoolbesturen en 

om die besturen te versterken in hun rol als verantwoordelijke voor kwaliteit. 

 

De kernopdrachten moeten blijvend ingezet worden voor alle onderwijsniveaus. 

 

De PBD’s willen nagaan hoe ze beleidszwakke scholen kunnen ondersteunen en 

meer aanklampend kunnen werken. 

 

Ze vragen aan de overheid maximale ontsluiting van data en zullen de scholen 

ondersteunen bij de interpretatie van data. 

 

De PBD’s willen de intensiteit van de ondersteuning versterken via verschillende 

instrumenten en methodieken die ze binnen- en bovenschools inzetten. 

 

Over de effecten van de begeleiding werden al netoverstijgende afspraken ge-

maakt. Ze kijken uit naar het OBPWO-onderzoek daarover om op een uniforme 

wijze de effecten in kaart te brengen. 

 

De pedagogische begeleidingsdiensten willen flexibel inspelen op beleidsuitdagin-

gen en behoeften van de onderwijsinstellingen en besturen. Daarvoor is een stabiel 

contingent aan begeleiders nodig. 
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VI. Bespreking 

1. Tussenkomsten van de leden 

1.1. Loes Vandromme 

Loes Vandromme spreekt haar waardering uit voor de inspanningen van de peda-

gogische begeleidingsdiensten. 

 

Het lid zoomt eerst in op de decretale opdrachten van de PBD’s en de aanbevelin-

gen van de commissie-Monard. Door prioritair in te zetten op een aantal aanbeve-

lingen zou het volgens de commissie gemakkelijker zijn om het hoofd te bieden 

aan de vele opdrachten en verwachtingen. In de presentaties werd verwezen naar 

de aanbevelingen. Wat is volgens de PBD’s de top drie van de realisaties? Voor 

welke uitdaging zorgde de coronacrisis? 

 

De begeleidingsplannen lopen voor drie jaar. De voorbije jaren waren er veel veran-

deringen in het onderwijsveld, waarop scholen, leraren en directies moeten inspelen. 

De PBD’s spelen daarbij een heel belangrijke rol. Hoe weten de diensten dat ze tege-

moetkomen aan de behoeften en wensen op het werkveld? Hoe wordt de focus bepaald? 

 

Georges Monard riep op tot samenwerking. Dat betekent niet dat er identiteitsver-

lies moet zijn, want hij benadrukt ook de kostbaarheid van de vrijheid van onder-

wijs. Er moet volgens hem wederzijdse inspiratie komen. Hoe zijn de PBD’s 

bruggenbouwers en hoe werken ze samen? Wat is de impact van de coronacrisis? 

 

In de beleidsnota Onderwijs 2019-2024 (Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 129/1) staat 

dat de PBD’s meer dan ooit moeten gebruikmaken van het onderwijskundig onder-

zoek. De diensten werken evidencebased, maar er zijn op dat vlak nog uitdagingen 

volgens het lid. Hoe wordt daar verder op gefocust en wat zijn de uitdagingen? 

 

Wat zijn de succesfactoren die ervoor zorgen dat de taalondersteuning van scholen 

zorgt voor leergroei bij leerlingen?  

 

Loes Vandromme stipt ook de besparingen aan. De minister is van plan de PBD’s 

extra opdrachten te geven en die via gekleurde middelen te laten uitvoeren. Ze 

verwijst naar de 3,5 miljoen euro voor het Leersteundecreet. Ze focust op de fasen 

0 en 1 van het zorgcontinuüm. Hoe willen de PBD’s die in de toekomst vormgeven, 

rekening houdend met de coronacrisis, de noodzaak om prioriteiten te kiezen en 

in samenwerking met andere actoren? Er werd vaak verwezen naar differentiatie 

en remediëring als uitdaging in heel veel klassen. Hoe kunnen scholen versterkt 

worden om een beleid van ouderbetrokkenheid uit te werken? Dat is volgens de 

spreker ook inzetten op de fasen 0 en 1. 

 

Volgens scholen komen er vaak te veel mensen vanuit allerlei instanties langs voor 

begeleiding. Hoe stellen de PBD’s zich op ten aanzien van andere, private spelers, 

die ook kunnen intekenen op projecten en inspelen op behoeften? Wat is hun kijk 

op de verdeling van de middelen? 

 

De onderwijsverstrekkers hebben, nog voor de coronacrisis, een engagementsver-

klaring ondertekend om samen de kwaliteit van het onderwijs te versterken. Hoe 

kijken ze nu naar die verklaring? 

 

In het Vlaamse regeerakkoord staat de evaluatie van de pedagogische begelei-

dingsdiensten en de hertekening van de taken en opdrachten. Zijn de PBD’s daarbij 

betrokken en hoe pakken ze dat aan? 
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Datageletterdheid kwam in enkele presentaties aan bod. OVSG vroeg aan de over-

heid om data te ontsluiten. De spreker vraagt daar meer duiding bij. 

 

De begeleidingsdiensten verwezen ook naar vragen, onder andere van de overheid, 

om mee te werken aan projecten vanwege hun expertise. Hoeveel tijd wordt geïn-

vesteerd in het delen van expertise? 

 

De PBD’s werken zowel vraag- als aanbodgericht. Loes Vandromme gelooft sterk 

in aanklampend werken. Wat wordt uit de coronacrisis meegenomen om zo dicht 

mogelijk bij de klasvloer te staan? 

 

In welke mate zijn de goedgekeurde coronadecreten tools voor de werking van de 

pedagogische begeleidingsdiensten? 

1.2. Jan Laeremans 

Jan Laeremans wil weten hoe het staat met de voorbereiding van de kleuterscholen 

op de taaltest voor vijfjarigen die in het najaar is gepland. Welk remediëringstraject 

zal daaraan vasthangen? 

 

De spreker vreest dat het naar eigen goeddunken ingevuld zal worden door de 

scholen, waardoor grote verschillen kunnen ontstaan. 

 

Wat is de mening van de PBD’s over gemeenschappelijke leerplannen? Er is aan-

dacht voor de nieuwe eindtermen voor het basisonderwijs, die concreter moeten 

zijn en waarvoor de lat hoger moet liggen. Als elke onderwijsverstrekker dat op 

een eigen manier invult in een leerplan zullen er grote verschillen zijn. Het lid 

vraagt of het mogelijk is om voor bepaalde vakken een gemeenschappelijke sokkel 

voor het leerplan te maken. 

 

Er zijn extra middelen voor het Brusselbeleid, die ingezet kunnen worden voor de 

omgang met leerlingen die kampen met moeilijk begrijpbaar gedrag. In de Rand 

rond Brussel is de situatie quasi dezelfde, meent de spreker, maar daarvoor zijn er 

blijkbaar minder middelen. Merken de PBD’s dat in de begeleiding? Of kunnen de 

ervaringen uit Brussel ook doorstromen naar de Rand? 

 

Jan Laeremans gaat nog in op het taalaspect. De PBD van Katholiek Onderwijs 

Vlaanderen ondersteunt schoolteams bij het uitbouwen van krachtige taalomge-

vingen voor anderstalige nieuwkomers. Dat is volgens de spreker mooi in theorie, 

maar in de praktijk stromen leerlingen in die amper Nederlands kennen. Er is wel 

een verplichte taaltest, maar er is geen niveau voor bepaald. Is het niet logisch dat 

voor anderstalige nieuwkomers overal dezelfde basistest met een minimumniveau 

wordt vastgelegd? Ook voor de remediëring is een duidelijk traject nodig en met 

bindende taaltesten moet leerlingen die op latere leeftijd instromen ook de toegang 

ontzegd kunnen worden. 

1.3. Kathleen Krekels 

Kathleen Krekels twijfelt niet aan de inzet van de pedagogische begeleidingsdien-

sten, vaak in moeilijke omstandigheden. 

 

Het lid hoort vaak ook geluiden van scholen die niet tevreden zijn. Scholen die wel 

tevreden zijn, hoort men waarschijnlijk minder, maar soms wordt gesteld dat de 

pedagogische begeleiding afwezig blijft. Dat bleek ook uit de evaluatie van het M-

decreet door de commissie-Struyf. 

 

De PBD’s hechten veel belang aan een schoolnabije werking en verwijzen naar de 

goede bereikbaarheid van de scholen en de vele interventies. Is een eenmalige 
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interventie bijvoorbeeld een telefoongesprek of iets concreter? Wat is het effect op 

de scholen? 

 

OVSG heeft er kort naar verwezen, maar Kathleen Krekels wil weten wat de effec-

ten zijn van de initiatieven op de scholen. Welke knelpunten ervaren de scholen 

nog ondanks de ondersteuning? Is er een onevenwicht tussen de primaire taak, 

met name de schoolnabije werking, en de secundaire taak, met name de achter-

liggende processen die daaraan vasthangen? 

 

Elke PBD vertrekt van het eigen pedagogisch project. Veel aspecten zijn natuurlijk 

voor alle scholen relevant. Voor de N-VA-fractie is het moeilijk te aanvaarden dat 

het pedagogisch project soms als drempel wordt gebruikt voor netoverstijgende 

samenwerking. Welke kansen zijn er om de samenwerking te versterken, met res-

pect voor het pedagogisch project? 

 

Het lid droomt dat op een bepaald moment alle kennis van de PBD’s gebundeld 

kan worden in één organisatie. Wat is de visie daarover? Uit de toelichtingen blijkt 

dat er gelijkaardige initiatieven lopen. Wat zijn de meningen over een dichtere 

samenwerking? 

 

Katholiek Onderwijs Vlaanderen kaart in het jaarverslag van de pedagogische be-

geleidingsdienst de vermarkting van de begeleiding aan. Wat is de oorzaak daar-

van? Zijn de initiatieven van de PBD’s misschien niet voldoende afgestemd op de 

vragen van de scholen? 

 

Er is een vast aanbod van de PBD’s aan de scholen, maar dat komt vaak niet 

tegemoet aan de werkelijke vraag van de school. De begeleiding van de implemen-

tatie van de leerplannen is sterk uitgebouwd, maar op vragen van scholen over 

bijvoorbeeld gedragsproblematieken biedt het aanbod te weinig antwoord. Voeren 

de PBD’s daarover gesprekken met de scholen of is het aanbod toch meer top-

down gericht? 

1.4. Johan Danen 

Johan Danen stelt vast dat de pedagogische begeleidingsdiensten elk een eigen 

aanpak hebben. Dat is allemaal in functie van het versterken van scholen, maar 

wordt er ook samengewerkt en geleerd van elkaars best practices? 

 

De PBD’s zijn datagedreven en willen daar in de toekomst nog sterker werk van 

maken. Maakten ze ook gebruik van het onderzoek van SONO? SONO is nu afge-

schaft. Zullen de PBD’s dat missen en besteden ze ook zelf onderzoek aan? 

 

Zijn fractie acht ouderbetrokkenheid heel belangrijk. Hoe proberen de PBD’s ouders 

te betrekken? 

 

Wordt er ook gewerkt aan de beleidsvoerende kracht van scholen? In een toelich-

ting werd verwezen naar beleidszwakke scholen. Een school met een sterke be-

leidsvoering kon problemen sneller en gemakkelijker aanpakken en laat dingen 

minder snel ontsporen. Beschouwen de PBD’s het als een opdracht om te werken 

aan de beleidsvoerende kracht van scholen? 

 

Wat zal in de rest van het schooljaar gebeuren? Er is een taskforce Leervertraging 

en Welbevinden, met pedagogen, psychologen en vertegenwoordigers van VSK en 

de onderwijsverstrekkers. De taskforce heeft vier handvatten – werken aan het 

welbevinden van de leerlingen, de leerinhouden herbekijken, de evaluatie en ori-

entatie aan het einde van het schooljaar en extra aandacht voor leerlingen in het 

halftijds afstandsonderwijs – aangereikt om de rest van het schooljaar te organi-

seren. Worden deze handvatten ook gehanteerd door de PBD’s? 
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1.5. Kim De Witte 

Kim De Witte beseft nu nog beter welke rol de pedagogische begeleidingsdiensten 

spelen bij het opvangen van de coronacrisis en waardeert de vele initiatieven. 

 

De leerachterstand is een cruciale kwestie, waarover het lid ook veel bezorgde 

ouders hoort. De problemen die door de coronacrisis ontstaan, zijn talrijk en ruimer 

dan het welbevinden en het gebrek aan motivatie door het afstandsleren. Het gaat 

ook over de groeiende kloof tussen sterke en zwakke leerlingen. De aanpak van 

de leerachterstand zal volgens de PBD’s een hele tijd duren. 

 

In verschillende toelichtingen ging het over het belang van werken in kleine groe-

pen, differentiatie in de klas, het begeleiden van leerkrachten, coteaching en pre-

ventief leerachterstand vermijden. Dat zijn volgens de spreker allemaal intensieve 

trajecten in de klas die meer effect lijken te hebben dan bijlessen of zomerscholen 

buiten de lesuren. Menen de PBD’s dat daarvoor genoeg ruimte is? Welke structu-

rele maatregelen zijn nog nodig om dat mogelijk te maken? 

 

Er is veel te doen over de zomerscholen. Worden daarvoor de juiste leerlingen bereikt? 

 

Private bijlessen zijn erg duur. Er ontstaat dan eigenlijk een soort van schaduwon-

derwijs. Hebben de PBD’s daar een antwoord op? Bestaat daar meer onderzoek 

over? 

 

Kim De Witte vreest dat veel leerlingen doorverwezen zullen worden naar andere 

richtingen, waardoor het gekende watervalsysteem nog sterker dreigt te worden. 

Zal de heroriëntatie versneld worden? Houden de PBD’s dat in de gaten? Wat met 

de sociale kloof bij heroriëntering? 

 

Volgens de spreker zet Nederland veel meer in op het wegwerken van de leerach-

terstand. Hebben de sprekers daarover informatie en bedenkingen? 

 

Uit verschillende bronnen kwam kritiek over de haalbaarheid van de nieuwe eind-

termen. Wat is de visie van de PBD’s? Hoe gaan ze ermee aan de slag en wat is 

mogelijk op korte termijn? 

 

In de jaarverslagen komt ook de ongerustheid over de besparingen aan bod. In 2021 

zullen de PBD’s het moeten doen met 2,9 miljoen euro minder. Vanaf 2022 worden 

de aanvullende middelen volledig geschrapt, terwijl de taken niet afnemen. De mi-

nister beloofde extra middelen, maar daar hangen ook extra taken aan vast. De 

spreker informeert naar de impact van de besparingen op de werking van de PBD’s. 

1.6. Jo Brouns 

Jo Brouns schetst dat veel scholen die gehoord werden in de coronacommissie de 

pedagogische begeleidingsdiensten uitdrukkelijk hebben bedankt voor de steun tij-

dens de coronacrisis. De coronacrisis heeft een aantal uitdagingen voor het onder-

wijs uitvergroot, waarop ook het werk van de PBD’s een antwoord kan bieden. 

 

De spreker gaat in op de werking en structuur van de PBD’s. De begeleiders zijn 

vaak experten-leerkrachten die de school- en klascontext goed kennen. Hoe wor-

den de expertise, ervaringen en competenties die zijn opgebouwd in de school- en 

klascontext behouden, want binnen een PBD nemen ze een andere rol op? Er wor-

den instapcompetenties vastgelegd, maar hoe worden ze behouden? Bestaat daar-

voor een eigen personeelsbeleid en werking? 
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De rol van makelaar en bemiddelaar wordt uitgevoerd op basis van behoeften en 

vragen van de scholen. Wordt gezocht naar de beste afstemming tussen de acties 

en de vragen en behoeften in de klas? 

 

Wat is de evolutie tussen het intern en extern aanbod? Voor welke vragen moeten 

de PBD’s meer de externe markt aanspreken? 

 

Wat zijn de taken en opdrachten voor beleidsprocessen, organisatieontwikkeling, 

strategisch personeelsbeleid, IT-beleid enzovoort? Er werd verwezen naar het be-

leidsvoerend vermogen van scholen. Stellen de PBD’s verschillen vast tussen scho-

len? Is er een verschil tussen de grotere scholengemeenschappen, die zelfs eigen 

begeleidingsdiensten uitbouwen, en de kleinere scholen? Of is dat een te simpele 

tweedeling? 

 

Zijn er scholen die geen contact zoeken met de begeleidingsdienst? Welke scholen 

zijn dat? Wordt dat onderzocht? De spreker vermoedt dat wordt gezocht naar zo 

veel mogelijk samenwerking om kennis te delen. 

 

De uitstroom van jonge leerkrachten is een grote uitdaging. Het aanvangsbeleid 

van scholen is cruciaal om de leerkrachten vast te houden. Hebben de PBD’s speci-

fieke voorstellen over de regelgeving om de aanvangsbegeleiding sterker te maken? 

1.7. Koen Daniëls 

Volgens Koen Daniëls is het om onderwijskwaliteit te realiseren essentieel dat de 

pedagogische begeleiding ook de twijfels en vragen van leerkrachten over de relatie 

met leerlingen in beeld brengt. Hij waardeert dan ook de gebrachte getuigenissen. 

 

Wie zijn voor de pedagogische begeleiding de belangrijkste klanten? Wie bepaalt 

wat er nodig is aan pedagogische begeleiding?  

 

De coronacrisis heeft de sector gedwongen om te kijken naar de kerntaken, meent 

de spreker. Alles is belangrijk, maar er worden geanimeerde debatten gevoerd 

over wat nog moet gebeuren in de rest van het schooljaar. Dat is ook belangrijk 

voor de pedagogische begeleiding. 

 

De spreker legt de link met onderwijskwaliteit – de plaats van Vlaanderen in inter-

nationale vergelijkingen, de evolutie van de peilingsproeven, het verlengen van de 

studieduur enzovoort – en vraagt op welke kernpunten de PBD’s inzetten. 

 

Koen Daniëls meent dat men in de pedagogische begeleiding ervoor moet opletten 

dat men het eigen werk niet organiseert. Als men iets lanceert dat scholen niet 

goed kennen, is het logisch dat men daarvoor pedagogische begeleiding vraagt. 

Zo creëert men toegang tot de scholen. Het gaat volgens het lid om de verhouding 

tussen aanbod- en vraaggestuurde activiteiten. 

 

De spreker gaat ook nog in op de lerarenopleiding. Veel scholen vragen begeleiding 

voor mensen die net uit de lerarenopleiding komen. Het gaat dan niet om aan-

vangsbegeleiding, maar om tekorten op het vlak van vakinhoud weg te werken. 

Bij aanvangsbegeleiding zijn de afgestudeerde leerkrachten al op de school. Op 

welke manier koppelen de PBD’s de ervaringen met jonge leerkrachten terug naar 

de lerarenopleidingen? 

1.8. Karolien Grosemans 

Karolien Grosemans schetst dat de planlast voor leerkrachten en directies enorm 

hoog is, wat stress en een hoge werkdruk veroorzaakt. 
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Het is een opdracht voor het hele onderwijsveld om daaraan te remediëren, waarbij 

ook de PBD’s een belangrijke rol kunnen spelen. Ondersteunen de begeleidings-

diensten de directies bij het beleidsvoerend vermogen? Hoe sterker de schoollei-

ding, hoe minder planlast op scholen. Gaat de ondersteuning ook over 

managementexpertise? 

 

Is er bij de ondersteuning van leerkrachten specifieke aandacht voor planlastre-

ductie? Zijn er vormingsinitiatieven? Een beter inzicht in kwaliteitsverwachtingen 

en wat meer zelfkritiek kunnen leerkrachten misschien helpen om assertiever om 

te gaan met overbevraging en onzinnige taken. 

 

De implementatie van de nieuwe leerplannen wordt door scholen vaak als belang-

rijke oorzaak van irriterende regeldruk gezien. Op welke manier leveren de PBD’s 

ondersteuning bij die implementatie? 

 

Zullen in de toekomst extra inspanningen worden geleverd om de overbodige plan-

last verder te beperken? De onderwijsinspectie ontwierp een planlastcalculator, 

waarbij scholen zelf kunnen ingeven of regels noodzakelijk of overbodig zijn. Be-

reiden de PBD’s scholen voor op het gebruik van de planlastcalculator? 

2. Antwoorden van de pedagogische begeleidingsdiensten 

Machteld Verhelst gaat eerst in op het vastleggen van de prioriteiten. Met die vraag 

worstelen de PBD’s ook zelf. Ook door de commissie-Monard, dus voor er sprake 

was van besparingen, werd de vraag gesteld om prioriteiten te stellen. De volgende 

jaren zal nog een aantal besparingen gerealiseerd moeten worden en daarnaast 

zijn er extra gekleurde middelen. Dat betekent dat de begeleidingsdiensten zich 

zullen moeten focussen op een aantal zaken. Men kan op inhoud focussen, maar 

ook de begeleidingsdidactiek aanpassen. 

 

Voor alle pedagogische begeleidingsdiensten zijn de netwerken een veelgebruikte 

methodiek. Daardoor is er een groter bereik en wordt de in de scholen beschikbare 

expertise verbonden. Het faciliteren van de samenwerking tussen scholen en het 

samenbrengen van de aanwezige knowhow in netwerken zijn ook taken van de 

pedagogische begeleiding. 

 

De PBD wil het begeleidingsaanbod uitbouwen vanuit een omgevingsanalyse en 

bevraging van de behoeften van de scholen en leerkrachten. Het pedagogisch pro-

ject, de daaraan gekoppelde leerplannen en het curriculumwerk komen daarin pro-

minent naar voren. Een krachtige didactiek en evalueren, kwaliteitsontwikkeling, 

beleidsvoerend vermogen en leiderschap vormen een tweede cluster van terugke-

rende thema’s. De kloof tussen laag- en hoogpresteerders is sociaal gekleurd. 

Daarom vormen gelijke onderwijskansen en de grote verschillen tussen leerlingen 

en het zorgcontinuüm een derde groep van uitdagingen. 

 

Met betrekking tot de samenwerking tussen de begeleidingsdiensten vermeldt de 

spreker de structurele samenwerkingsverbanden rond enkele grote thema’s. Daar-

bij noemt ze taal, competentiebegeleiding en inclusie. Ook voor het volwassenen-

onderwijs is er een sterke samenwerking. Er wordt ook veel expertise uitgewisseld 

over de kwaliteit van het begeleidingswerk en het monitoren van de effecten. 

Machteld Verhelst vermeldt ook nog het i-Learnproject, waarvoor een gezamenlijk 

voorstel werd ingediend en samen een proefproject wordt gelopen. 

 

Vervolgens gaat de spreker in op het beleidsvoerend vermogen en de relatie met 

de grootte van de schoolbesturen. Schoolbesturen gaan samenwerken om hun 

werking te optimaliseren en zetten zelf in op professionalisering en een eigen pe-

dagogisch beleid. De rol van de pedagogische begeleiding verandert dan. De 

schoolbesturen nemen een aantal taken op dicht bij de werkvloer, maar vragen 
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wel aan de PBD ondersteuning bij de professionalisering van de mensen en over 

de interne pedagogische begeleiding. Een schoolbestuur beschikt ook niet over alle 

expertise, dus voor wat ontbreekt, doet men een beroep op de PBD. Hierdoor ont-

staan wel een aantal evoluties zoals meer aandacht voor coach de coach en het 

opleiden van de mensen in de scholen. Maar er zijn natuurlijk nog veel scholen die 

nog geen samenwerkingsverbanden aangingen en daarvoor blijft de eerstelijnson-

dersteuning bestaan. 

 

Als antwoord op de vraag wie bepaalt wat de PBD’s doen en wie de klanten zijn, 

stelt de spreker dat het kernproces over het leren van de leerling gaat. De leraar 

is daar de primaire verantwoordelijke voor. De vragen die komen vanuit het kern-

proces, de relatie tussen leraar en leerling, zijn het richtsnoer. Dat betekent niet 

dat de leraren de exclusieve klanten zijn. Uit onderzoek en praktijkervaringen blijkt 

dat moet worden ingezet op het team en dat ook de leidinggevende in het onder-

wijskundige proces een bijzonder belangrijke rol speelt. De focus is de vorming van 

de leerling, maar om dat doel te bereiken, is het klantenbestand uitgebreider. 

 

Machteld Verhelst benadrukt dat niet de PBD’s het thema ‘datageletterdheid’ geïn-

troduceerd hebben in de scholen. De scholen signaleren een ondersteuningsbe-

hoefte, want vanuit het Referentiekader voor Onderwijskwaliteit en de 

doorlichtingen krijgen ze vragen over hoe ze de kwaliteitsontwikkeling onderbou-

wen met data. De toetsen krijgen veel aandacht, maar die zijn geen doel op zich. 

Het goed omgaan met de toetsen moet ervoor zorgen dat de onderwijskwaliteit 

verhoogt. Scholen hebben daarbij ondersteuning nodig. 

 

De begeleidingsdienst kan niet alles zelf doen. Als de middelen verminderen of 

gekleurd worden, moeten samenwerkingsverbanden gezocht worden met hoge-

scholen en universiteiten. 

 

Private spelers kunnen zinvol zijn, stipt de spreker aan. Voor bepaalde kernproces-

sen van de scholen is de vertrouwensband vanuit de pedagogische begeleiding 

bijzonder belangrijk om de zaken duurzaam en procesmatig aan te pakken. 

 

Er zijn ook samenwerkingsverbanden met private spelers, waarbij een nascholer 

in de scholen zaken opzet, maar de PBD het proces verder vormgeeft om de zaken 

te implementeren in de scholen. Een verregaande vermarkting maakt de spreker 

bezorgd, want de pedagogische begeleidingsdiensten hebben een unieke positie 

door de band met de scholen en het begeleiden van het pedagogisch project. 

 

De hoofden van de begeleidingsdiensten maakten deel uit van de taskforce Leer-

achterstand en Welbevinden, geeft de spreker mee. Zij staan dus achter de voor-

gestelde punten, die gebaseerd zijn op de grote behoeften die de scholen 

aangeven. De aandacht voor welbevinden, leerinhouden, evaluatie, oriëntatie en 

afstandsonderwijs wordt gedeeld en de thema’s zullen als handvatten gebruikt 

worden. 

 

De leervertraging door corona moet wel zo veel mogelijk in de scholen zelf aange-

pakt worden. De zomerscholen zijn zinvol, maar de spreker is meer bezorgd over 

private bijlessen, want die kunnen de sociale kloof net versterken. Het zijn vooral 

de scholen zelf die versterkt moeten worden om met de problematiek om te gaan. 

De begeleidingsdiensten kunnen wel pedagogische handvatten naar voren schui-

ven, maar voor de handen in de klas en de extra inspanningen in de scholen, hoopt 

de spreker op een aantal structurele maatregelen. 

 

Frederik Vanackere legt uit dat de PBD’s de taalscreening in de derde kleuterklas 

volop voorbereiden. De diensten zijn betrokken bij de twee onderzoeksprojecten 

die minister Ben Weyts heeft uitgeschreven. Het eerste project is toegewezen aan 

het Centrum voor Taal en Onderwijs van de KU Leuven. De onderzoekers werken 
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de statistische analyse af en bezorgen binnenkort een rapport aan de minister. De 

PBD is betrokken bij een resonansgroep en het kalibratieonderzoek. 

 

Het tweede onderzoek van de universiteit Antwerpen zal een praktijkgids opleveren 

voor de taalintegratietrajecten. Het onderwerp staat ook eind mei, begin juni op 

de agenda van de directieronde in het basisonderwijs en van de pedagogisch be-

geleiders taal. In september en oktober kunnen dan de leerkrachten voorbereid 

worden. 

 

Op de vraag over anderstalige nieuwkomers in Brussel antwoordt de spreker dat 

de begeleidingsdienst een aantal begeleiders taal heeft die leraren en vervolgcoa-

ches ondersteunen en lerende netwerken organiseren. De PBD is geen voorstander 

van toetsen als toegangspoort. Daardoor zal alleen vastgesteld worden dat de leer-

lingen onvoldoende Nederlands beheersen. Men gelooft meer in maatwerk per leer-

ling en een individueel taalhandelingsplan. 

 

De spreker geeft nog een voorbeeld van de samenwerking tussen pedagogische 

begeleidingsdiensten, het internettenoverleg taal. Men is vragende partij om sa-

men verder te professionaliseren over de netten heen. 

 

Saskia Lieveyns wijst op de grote gelijkgerichtheid in de presentaties van de PBD’s. 

Dat is niet verwonderlijk, want zowat maandelijks zijn er bijeenkomsten om 

thema’s te bespreken, van elkaar te leren en de collega’s op de verschillende ter-

reinen te laten samenwerken. De spreker geeft als voorbeeld i-Learn, de samen-

werking met imec, waarbij een gigantische vernieuwingsoperatie tot stand komt. 

 

Er wordt veel gedeeld, maar er zijn uiteraard ook verschillen, die te maken hebben 

met de verschillende pedagogische projecten. In de prioriteiten worden dan ook 

andere accenten gelegd. 

 

De top drie van realisaties en aandachtspunten voor de toekomst wordt voor de 

spreker aangevoerd door kwaliteitszorg en kwaliteitsontwikkeling. In het verleden 

werd een speerpunt gemaakt van het opvolgen van doorlichtingen en werd door 

de analyse van de doorlichtingsverslagen een aanbod uitgewerkt. Kwaliteitszorg is 

ook voor de eigen werking belangrijk. Effectmeting en het in kaart brengen van de 

impact die het onderwijsveld realiseert om de onderwijskwaliteit te versterken, 

worden daarbij aangestipt. Daarom heeft de PBD een sterk aanbod gericht op kwa-

liteitsontwikkeling, beleid en leiderschap. Het versterken van het beleidsvoerend 

vermogen is een hefboom om aan de onderwijskwaliteit te werken. 

 

Een andere belangrijke realisatie is de onderwijshervorming, met de modernisering 

van het secundair onderwijs en de actualisering van de eindtermen. De leerplan-

implementatie heeft veel aandacht gevraagd. Dat start met sessies die dieper in-

gaan op de eindtermen en er worden lerende netwerken opgericht. In een 

vervolgsessie wordt dat gekoppeld aan de manier waarop geëvalueerd moet wor-

den, want leerlingenevaluatie is een belangrijk aandachtspunt. De volgende sessie 

gaat over de leerlingenbegeleiding, die elke leerkracht in de praktijk moet brengen 

door de brede basiszorg te realiseren. 

 

De leerplanimplementatie en de vernieuwing van de eindtermen worden gebruikt 

om de uitdagingen geïntegreerd aan te pakken. 

 

Daarnaast blijft innovatie een belangrijke uitdaging. Dat gebeurt door samenwer-

king met hogescholen en universiteiten. 

 

De spreker stipt aan dat de begeleidingsdienst heeft ingezet op het structureel 

uitbouwen van samenwerking met de lerarenopleiding. Er werden vakdidactische 

gemeenschappen uitgebouwd tussen pedagogische begeleiders, vakbegeleiders en 
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vakdidactici in de lerarenopleidingen zodat de pedagogisch-didactische wenken 

echt onderbouwd zijn en er omgekeerd ook voldoende voeling is met de manier 

van werken en de verwachtingen van de scholen. 

 

Samenwerking was volgens Saskia Lieveyns een sleutelwoord in het begeleidings-

plan, zowel tussen begeleidingsdiensten als met kennisinstellingen, hogeronder-

wijsinstellingen en private partners. 

 

Het aanbod van private partners om scholen te ondersteunen kan soms een aan-

vulling zijn, meent de spreker. Met het sluiten van begeleidingsovereenkomsten 

wordt alles goed in beeld gebracht en gezocht naar complementariteit. De PBD 

heeft een duurzame relatie met de scholen, is een stabiele partner en kan steeds 

de link leggen met de doelen en de onderwijskwaliteit. 

 

Samenwerking vergt afstemming en tijd, stelt de spreker. Minimaal 60 procent 

begeleidingstijd en direct contact met de onderwijsprofessional worden naar voren 

geschoven. Die andere 40 procent gaat naar het behouden, versterken en optima-

liseren van de eigen kwaliteit, naar professionaliseren en het vergaren van de 

meest recente wetenschappelijke inzichten. 

 

De begeleidingsdiensten hebben tijdens de coronacrisis steeds geijverd voor 

erkenning als essentiële derde. Dat is ook maximaal ingevuld en dat werd ook 

geapprecieerd. 

 

Binnen het officieel onderwijs is er een sterke traditie inzake gemeenschappelijke 

leerplanontwikkeling, stipt de spreker aan. In het secundair onderwijs wordt de 

GO!-navigator ook ter beschikking gesteld van OVSG-scholen. Dat is volgens de 

spreker een heel concreet voorbeeld van het benutten van expertise. 

 

Saskia Lieveyns betwist dat voor een top-downbenadering wordt gekozen. De on-

derwijsprofessionals zijn de klanten en van hen wil de PBD vernemen waar ze be-

hoefte aan hebben. Dat wordt afgestemd met inzichten uit data en onderzoek. Ze 

merkt daarbij op dat het SONO-onderzoek een heel interessante input leverde voor 

de directieopleiding en het aanbod voor leidinggevenden. Ze kijkt uit naar het 

OBPWO-onderzoek over blended learning. 

 

Marieke Van Nieuwenhuyze geeft als top twee van de realisaties de leerlingbege-

leiding voor fasen 0 en 1 en de implementatie van de eindtermen. 

 

Voor de eindtermen van de tweede graad werd samen met elke school een lessen-

tabel opgesteld. Vervolgens werd een realisatie- en evaluatiematrix gemaakt. Sa-

men met leraren werd per finaliteit bepaald waar de eindtermen, de specifieke 

doelen en de cesuurdoelen in vakken, projecten en schoolbrede gesprekken te-

rechtkomen. Dat was een gedragen, maar ook erg intensief traject. 

 

Op dit moment worden de matrixen afgerond. Elke leraar in het provinciaal onder-

wijs krijgt een pakket van hanteerbare doelen, waaraan men zelf heeft meege-

bouwd, en waardoor heel transparant wordt wat men vanaf volgend schooljaar zal 

geven. Samen de matrix ontwikkelen, stelde de leerkrachten ook in de mogelijk-

heid om ruimte te creëren, sommige eindtermen in het specifieke deel onder te 

brengen, combi’s te maken enzovoort. 

 

Ingaand op de vraag over het beleidsvoerend vermogen, verwijst de spreker naar 

de masterclasses voor de directies. Ze werden in kleine groepjes samengebracht, 

samen met de begeleidingsdienst, om hen te versterken in het coachen van de 

leerkrachten over de inhoudelijke vernieuwingen. 
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Er wordt momenteel gewerkt aan het begeleidingsplan 2021-2024. Daarvoor wor-

den de gekleurde middelen in pijlers ondergebracht, de aandachtspunten uit de 

Onderwijsspiegel in kaart gebracht, evenals de relevante zaken uit het vorige be-

geleidingsplan die nog niet werden afgerond, en worden vooral gesprekken ge-

voerd met de scholen. Alle scholen kunnen de pijlers prioriteren op basis van de 

behoeften voor de volgende drie jaar. 

 

De directe klanten van de PBD zijn de scholen, schoolbesturen en leerlingen. Daar-

naast zijn er veel externen die iets kunnen zeggen over de begeleidingskwaliteit 

en waarmee de begeleidingsdienst in gesprek gaat. Daar horen de lerarenopleidin-

gen, het Departement Onderwijs en Vorming, andere begeleidingsdiensten, de on-

derwijsinspectie en de sectoren bij. 

 

Op de vraag over de competentie van de begeleiding en het vasthouden van de 

praktijkervaring antwoordt Mieke Van Nieuwenhuyze dat de begeleiders zelf les 

hebben gegeven in de zomerscholen om de methodieken te ervaren en het eigen 

traject bij te sturen. 

 

Daarnaast werkt POV met een expertisemodel. Meerdere begeleiders delen een 

expertise en scholen hebben inspraak in de afstemming met de begeleider. Anker-

figuren stemmen alle trajecten op elkaar af. 

 

De begeleidingsdienst werkt ook nauw samen met de schoolbesturen, waar ook 

expertise aanwezig is. Zo komt de juridische ondersteuning bijvoorbeeld van het 

schoolbestuur en worden de taken bij de aanvangsbegeleiding verdeeld. Momenteel 

wordt gewerkt aan de samenwerking over coaching, functioneren en evalueren. 

 

De spreker was tevreden dat uit de taskforce Leervertraging en Welbevinden de 

uitdaging kwam om de methodieken met de scholen te bespreken, wat in het pro-

vinciaal onderwijs al was gebeurd. Bij de andere handvatten wordt het welbevinden 

een prioriteit en zal POV met experten rond de tafel zitten. 

 

POV heeft op zeven locaties de zomerschool gecoördineerd. Er werd gefocust op 

Nederlands en wiskunde en er was een OKAN-groep. Samen met de leraren en het 

beleid werd ervoor gezorgd dat de juiste leerlingen werden aangetrokken. De leer-

lingen die al naar school gingen, werden aangesproken op basis van de leerresul-

taten, na bespreking door de klassenraad. Voor instromende leerlingen was dat iets 

moeilijker. Uit de intakegesprekken werden de leerlingen gedetecteerd die het moei-

lijk hadden door de coronacrisis, op een bijzondere manier hun school hadden moe-

ten kiezen en waarvoor de ouders aangaven dat een zomerschool nuttig zou zijn. 

 

POV probeert de ouderbetrokkenheid heel concreet te maken. Ook tijdens de co-

ronacrisis werden oudercontacten – in een of andere vorm – georganiseerd en 

werden ouders extra geïnformeerd over de leervorderingen, want hoe meer de 

ouders betrokken zijn, hoe beter het leerresultateneffect bij de leerlingen. 

 

Planlast ligt de spreker bijzonder na aan het hart. Planlast heeft ook te maken met 

keuzes maken. Het kan perfect om op basis daarvan zaken te registreren, maar 

niet voor alles. Planlast verminderen, kan de directies versterken maar zonder ze 

vleugellam te maken. Niet alles mag als planlast beschouwd worden, het moet een 

evenwicht zijn. 

 

Marieke Van Nieuwenhuyze gaat nog in op de netoverstijgende samenwerking en 

de vermarkting. POV gelooft dat samenwerking tot op de klasvloer mogelijk is. De 

spreker geeft enkele voorbeelden van de huidige praktijk. In de zomervakantie kon 

POV voor een buitengewone basisschool een beroep doen op een begeleider van 

OKO voor ondersteuning over het beleid rond handelingsplanning en de documen-

ten. Voor het buitengewoon onderwijs wordt gewerkt aan een leestraject, waarvoor 
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er contact is met een begeleider van het GO!. Katholiek Onderwijs Vlaanderen heeft 

POV al meermaals uitgenodigd voor professionalisering voor begeleiders. OVSG 

begeleidt het basisonderwijs van POV in Limburg. 

 

Ook met private partners wordt samengewerkt tot op de klasvloer. Zo is POV blij 

dat het materiaal kan gebruiken van Wijze lessen: 12 bouwstenen voor effectieve 

didactiek en dat Kristel Vanhoyweghen als extern expert mee de leraren begeleidde. 

 

De meerwaarde van een begeleidingsdienst is volgens de spreker dat die net extern 

genoeg is om een kritische vriend te zijn van de scholen en echt aanklampend kan 

werken. Maar tegelijkertijd is de begeleiding intern genoeg, wat heel nabije werking 

mogelijk maakt. Er werden met de overheid al gesprekken gevoerd over scholen die 

het moeilijk hebben met onderwijskundige processen. Als schakel met een school-

bestuur kan de begeleiding heel effectief de werkpunten en uitdagingen aanpakken. 

 

Walentina Cools gaat in op de vraag over de data die nog ontsloten kunnen worden. 

Op dit moment zijn er data uit de OVSG-toets. Daarop gebeuren analyses om het 

aanbod van de begeleidingsdienst te bepalen, maar ook als spiegel voor een indi-

viduele school. Daarnaast worden leerkrachten en directies ook bevraagd over hun 

behoeften. De onderwijsinspectie heeft ook alle data van de resultaten van de 

scholen ter beschikking gesteld, wat het schoolfeedbackrapport van de OVSG-toets 

kan versterken en verbreden, maar ook extra inzichten geeft over het aanbod van 

de begeleidingsdienst. De data die de overheid heeft over de doorstroming van 

leerlingen, schooluitval enzovoort zijn eveneens interessant. Daardoor zou een 

breder beeld geschetst kunnen worden van de scholen. Als de overheid die data 

laat doorstromen, kan worden vermeden dat ze apart moeten worden opgevraagd 

bij de scholen. Dat zou ook planlast vermijden. Daardoor kan de begeleiding doel-

gericht ingezet worden op de aanwezige behoeften, dus niet alleen op de behoeften 

die worden aangegeven door de leerkrachten, maar ook op de behoeften op basis 

van data, metingen en analyses. 

 

Een eenmalige begeleiding gaat niet over een telefoongesprek. Het gaat over be-

geleidingseenheden, wat betekent dat minstens een dagdeel een begeleidingsini-

tiatief werd genomen. Telefoons en mailverkeer ziten niet in de analyse, 

verduidelijkt de spreker. 

 

De spreker voegt nog een voorbeeld toe over de netoverstijgende samenwerking. 

Er is sinds vorig schooljaar een samenwerking over bereik en effect. Er werd be-

keken hoe elke begeleidingsdienst het bereik en effect in beeld bracht. Dat resul-

teerde in een afsprakenkader waarmee vanaf volgend schooljaar het eigen bereik 

op dezelfde manier in kaart wordt gebracht zodat van elkaar geleerd kan worden. 

Het gaat dus verder dan louter overleg, merkt Walentina Cools op. 

 

Bij de prioriteiten van de begeleidingsdienst hoort het inzetten op optimale onder-

wijskansen. Differentiëren, zowel voor sterkere leerlingen als voor leerlingen die 

het moeilijk hebben, is een manier om leervertraging aan te pakken. Er is een 

grote vraag van leerkrachten om hen daarin te ondersteunen. Uit de coronacrisis 

is geleerd dat digitale tools heel gericht ingezet kunnen worden. Leerkrachten kun-

nen die in de klas gebruiken voor differentiatie. 

 

OVSG wil blijvend inzetten op kwaliteitsontwikkeling, beleidsvoerend vermogen en 

gedeeld leiderschap. 

 

Een derde prioriteit is de leerplanimplementatie in alle onderwijsniveaus. Voor het 

deeltijds kunstonderwijs zijn er redelijk wat uitdagingen. 

 

De middelen voor het reguliere kader worden voor een deel afgebouwd, schetst 

Walentina Cools. Dat zal voor een deel gecompenseerd worden door gekleurde 
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middelen, maar daar hangt wel een opdracht aan vast. De reguliere werking moet 

dus worden herbekeken en er moeten prioriteiten bepaald worden. Er zullen minder 

collega’s zijn die de ankerrol kunnen opnemen. De begeleidingsdienst zal moeten 

nagaan hoe die belangrijke rol in de toekomst gewaarborgd kan worden. 

 

De ankerfiguren hebben een vertrouwensband met de school en kennen de context 

van de school. Zij kunnen dus het best de vertaalslag maken en scholen onder-

steunen. Dat is bijvoorbeeld voor datageletterdheid net de rol van de begeleiding. 

 

Het is belangrijk dat de school de regierol opneemt. Zij is verantwoordelijk voor de 

onderwijskwaliteit; de pedagogische begeleiding ondersteunt. Als een school er-

voor kiest om met een externe partner samen te werken, wordt dat ondersteund 

vanuit een geïntegreerde aanpak. OVSG heeft ook een instrument ontwikkeld op 

basis van kwaliteitscriteria om keuzes te maken tussen het grote externe aanbod. 

Het blijft een bezorgdheid of een commerciële speler duurzame ondersteuning 

biedt, maar de begeleiding kan die rol waarmaken door de vertrouwensband met 

de school. 

 

De begeleidingsdiensten zaten zelf aan de tafel van de taskforce Leervertraging en 

Welbevinden, waardoor de aanbevelingen worden ondersteund. De spreker wil tot 

het einde van het schooljaar vooral focussen op een goede evaluatie en oriëntering 

van leerlingen, leerkrachten en scholen ondersteunen bij het behalen van alle leer-

plandoelen en samen met hen bespreken welke leerstof wel of niet moet worden 

aangeboden om dat te realiseren. 

 

OVSG steunt de oproep van de Vlaamse Scholierenkoepel om aan het welbevinden 

te denken. Bij het aanpakken van de leervertraging moet een evenwicht behouden 

blijven met de signalen van leerlingen. Leerkrachten zijn soms heel ijverig in het 

aanpakken van de leervertraging, geven veel taken, waardoor het overzicht zoek-

raakt en de werkdruk bij leerlingen verhoogt. Daarom is er het pleidooi voor een 

aanpak die de zomervakantie overstijgt en doorloopt in het volgende schooljaar. 

 

De kwaliteit van de PBD wordt volgens de spreker bepaald door de leerkrachten, 

de scholen en de directies. 

 

De begeleiders delen hun expertise in de netoverstijgende samenwerking. Binnen 

de organisatie is er een traject van twee jaar voor startende medewerkers, een 

groeitraject voor de blijvende professionalisering van medewerkers, gebeurt heel 

veel kennisdeling en samenwerking met externe partners die nieuwe input en in-

noverende kaders geven aan de begeleiders. 

 

Koen Daniëls verduidelijkt nog dat datageletterdheid en leerlingenevaluatie wel 

degelijk door de leerkrachten worden aangebracht, maar dat in het aanbod ook 

zaken staan die leerkrachten niet aanbrengen. Als er iets nieuws wordt gecreëerd, 

stellen leerkrachten daar vanzelfsprekend vragen over, schetst de spreker. Het is 

die cyclus die hij onder de aandacht wil brengen. 

 

 

Karolien GROSEMANS, 

voorzitter 
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Gebruikte afkortingen 

DI-Quest differentiation questionary   

dko  deeltijds kunstonderwijs 

EDI  Expliciete Directe Instructie   

GO!  onderwijs van de Vlaamse Gemeenschap 

IDP  interdiocesane proeven 

imec  Interuniversitair Micro-elektronicacentrum 

IT  informatietechnologie 

KU Leuven Katholieke Universiteit Leuven 

M-decreet decreet betreffende maatregelen voor leerlingen met specifieke on-

derwijsbehoeften 

OBPWO  onderwijskundig beleids- en praktijkgericht wetenschappelijk onder-

zoek 

OKAN  onthaalklas voor anderstalige nieuwkomers / onthaalonderwijs voor 

anderstalige nieuwkomers 

OKO  Overleg Kleine Onderwijsverstrekkers 

OVSG  Onderwijsvereniging van Steden en Gemeenten 

PBD  pedagogische begeleidingsdienst 

PIRLS  Progress in International Reading Literacy Study 

PISA  Programme for International Student Assessment (van de OESO) 

POV  Provinciaal Onderwijs Vlaanderen 

ROK  Referentiekader voor Onderwijskwaliteit 

SES  socio-economische status 

SONO  Steunpunt Onderwijsonderzoek 

STEM  Science, Technology, Engineering and Mathematics 

VSK  Vlaamse Scholierenkoepel 

 


